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قيمتبازارمسکنتيرماهپايدارميشود
مهدي سلطان محمدي، کار شناس 
بازار مسکن در گفتگو با ايلنا درباره 
رشللد قيمللت مسللکن برخللاف 
پيش بيني هللاي مسللئولان دولت 
مبني بر افزايش قيمت متناسللب با 
نرخ تورم، اظهار داشللت: گفته هاي 

دولت درباره وضعيت بازار مسللکن نمي تواند ماک باشللد چراکه 
دولت در بازار نه عرضه کننده و نه متقاضي اسللت بنابراين نقشللي 
در بازار ندارد و در طرف تقاضا و عرضه اشخاص حقيقي و بخش 
خصوصي حضور دارند. طبق گفته اين کار شناس بازار مسکن، روند 
افزايش قيمت ها در اين بخش از آبان ماه سال گذشته شروع شد و 
پيش بيني مي شود در ماه هاي آتي هم اين روند تداوم داشته باشد. 
وي ادامه داد: مجموعه عواملي باعث رشللد قيمت مسللکن شده و 
در   نهايت عدم اطمينان به آينده اقتصاد باعث بروز چنين نوسانات 
قيمتي شده است. سلطان محمدي با اشاره به عوامل موثر در رشد 
قيمت مسللکن، گفت: تغييرات نرخ دلار، شللرايط سياست خارجي 
)احتمال خروج از برجام( و از همه مهم تر تغيير نرخ سللود بانکي، 
عقللب گللرد در عرضه اوراق ۲۰ درصدي باعث شللد که فشللار به 
بازار مسکن وارد شود. وي تاکيد کرد: قيمت هايي که در ماه هاي 
فروردين و ارديبهشللت اعام مي شللود ماک نرخ مسکن در بازار 
نيست و عما قيمت از ۱۵ خرداد به تعادل مي رسد که اثر آن را تير 

ماه در بازار خواهيم ديد.
 

قراردادساخت100واگندراراکامضاشد
مديرعامل شرکت واگن پارس اراک گفت: قرارداد ساخت ۱۰۰ واگن 
باري لبه کوتاه روز سه شنبه بين اين واحد صنعتي و شرکت داخلي به 
امضا رسيد. محمدرضا مختاري در گفتگو با ايرنا، افزود: ارزش ريالي 
هر يک از اين واگن ها ۲6 ميليارد ريال است که مجموع اين قرارداد 
بيش از ۲ هزار و 6۰۰ ميليارد ريال برآورد مي شللود. وي ادامه داد: 
ظرفيت و مواد اوليه کافي براي ساخت واگن هاي باري در واگن پارس 
وجود دارد که با توجه به انعقاد قرارداد، عمليات ساخت بزودي آغاز 
مي شود. مديرعامل شرکت واگن پارس اراک بيان کرد: سه واگن 
مسافربري خودکششي ترانست نيز روز گذشته )سه شنبه( تحويل 
شرکت رجا شد. وي بيان کرد: مجموع قرارداد واگن هاي مسافربري 
شرکت رجا، ۱۰ دستگاه است که با همکاري شرکت واگن پارس 
اراک و زيمنس آلمان منعقد شده که سهم شرکت واگن پارس از 
تحويل اين سه دستگاه واگن ۱4۰ هزار يورو است. مختاري اظهار 
کرد: هفت دستگاه واگن مسافربري خودکششي ترانست شرکت 
رجا نيز تا پايان امسال تحويل شرکت بهره بردار مي شود. مختاري 
گفت: افزون بر اين، قرارداد توليد 6۰۰ واگن باري ديگر نيز تا پايان 
امسال در واگن پارس اراک هدف گذاري شده که ارزش ريالي آن 

نيز بين 8۰۰ تا ۲ ميليارد و 4۰۰ ميليون ريال متغير است.

پايانبازسازيواحدهايروستايي
مناطقزلزلهزدهتاشهريور

مديرکل بازسازي بنياد مسکن گفت: 
برنامه اين است بازسازي واحدهاي 
روستايي مناطق زلزله زده کرمانشاه 
تا پايان شهريور امسال و واحدهاي 
شهري تا شهريور سال آينده به اتمام 
برسد. به گزارش ايسنا، مجيد جودي 

اظهار کرد: ۱۲ هزار واحد روستايي و هشت هزار واحد شهري استان 
کرمانشللاه بر اثر زلزله 7.3 ريشللتري ۲۱ آبان سللال گذشته به طور 
کامل تخريب شللدند. همچنين ۵9 هزار واحد نيز خسللارت ديده و 
نياز به مرمت داشتند. جودي به اقدامات و تسهيات در نظر گرفته 
شده از سوي دولت براي بازسازي و مرمت اين واحدها اشاره کرد 
و گفت: در زلزله کرمانشاه دولت به سرعت براي جبران خسارات 
وارد عمل شللد، بگونه اي که سلله روز پس از زلزله مصوبه اي به 
منظور جبران خسارات در دولت به تصويب رسيد و روز چهارم اين 
تسهيات به بانکها اباغ و از يک هفته پس از زلزله تسهيات قابل 
پرداخت بود. وي تسهيات در نظر گرفته شده براي ساخت هر واحد 
شهري را 4۰ ميليون تومان تسهيات و شش ميليون تومان کمک 
باعوض و براي واحدهاي روستايي 3۰ ميليون تومان تسهيات و 
پنج ميليون تومان کمک باعوض عنوان کرد و گفت: براي خريد 
وسايل زندگي نيز ۱۰ ميليون تومان تسهيات و دو ميليون تومان 

کمک باعوض در نظر گرفته شده است. 

ريزشبيشاز10درصديسهامايرفرانس
فشارها روي ايرفرانس پس از آنکه ژان ژانياک - مدير عامل اين 
شرکت هواپيمايي - اعام کرد استعفا خواهد داد، افزايش يافت و 
سهام اين شرکت در معامات ديروز با ريزش بيش از ۱۰ درصدي 
مواجه شد. به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، برونو لو مر- وزير دارايي 
فرانسه - از اين ايرلاين وکارکنان آن خواست گفتگوهاي خود را 
از سرگيرند و هشدار داد در صورتي که ايرفرانس نتواند رقابت پذير 
تر شود، نابود خواهد شد. با اين حال خلبانان، خدمه پرواز و پرسنل 
زميني اين ايرلاين روز دوشنبه براي چهاردهمين روز از فوريه دست 
به اعتصاب زدند و ايرفرانس اعام کرد روز سلله شللنبه از هر پنج 
پرواز يکي لغو خواهد شد. اين شرکت هوايي تخمين زده است از 
اقدامات اخير 3۰۰ ميليون يورو ضرر خواهد کرد. ژانياک براي کمتر 
از دو سال، مديرعامل اين شرکت بود و مانند همتاي قبلي خود با 
مقاومت اتحاديه ها مواجه شد. خروج او از ايرفرانس شائبه توانايي 
ايرفرانس در کاهش هزينه ها براي رقابت با ايرلاين هاي حاشلليه 
خليج فارس و ايرلاين هاي ارزان قيمت را افزايش داده است. سال 
گذشته نيز شرکت هواپيمايي آليتالياي ايتاليا به سرنوشت مشابهي 
دچار شد و براي دومين بار در يک دهه اخير فرآيندي را آغاز کرد 
که منجر به سللازمان دهي کامل و يا واگذاري اين ايرلاين زيان 

ده خواهد شد.

ابهامدرنيازسالانهبهيکميليونمسکن
تحليل يک مقام مسللوول در وزارت راه و شهرسللازي درخصوص 
نياز به حدود چهار ميليون واحد مسکوني تا سال ۱4۰۵ پيش بيني 
قبلي وزارتخانه مبني بر نياز به 9 ميليون واحد مسکوني را به چالش 
کشلليد. به گزارش ايسللنا، بهروز ملکي مديرکل دفتر طرح، برنامه 
و بودجه شرکت عمران و بهسازي شهري گفته که تا سال ۱4۰۵ 
بايد تعداد 3۱ ميليون خانه )خالي و غيرخالي( سللاخته و در کشللور 
وجود داشته باشد. اين در حالي است که بر اساس سرشماري سال 
۱39۵ حدود ۲7 ميليون واحد مسکوني در کشور وجود دارد و اگر بر 
مبناي طرح جامع مسکن ساليانه يک ميليون واحد مسکوني جديد 
توليد و نوسازي شود حداقل 9 ميليون مسکن جديد اضافه خواهد 
شد. اما بر اساس تحليل ملکي، کمتر از نصف اين رقم نياز خواهد 
بود. براساس سرشماري سال ۱39۵، موجودي مسکن کل کشور 
)بدون احتسللاب واحدهاي مسللکوني خالي( بيش از ۲۲.8 ميليون 
واحد مسکوني و تعداد خانوار ۲4.۱9 ميليون واحد است. همچنين 
تراکم خانوار در واحد مسکوني حدود ۱.۰۵ است. در حالي که تعداد 
خانه هاي خالي با بيش از ۵۵ درصد رشد از ۱.66 ميليون واحد در 
سال ۱39۰ به ۲.۵8 ميليون واحد در سال ۱39۵ افزايش يافته است. 
يعني هم اکنون حدود ۲7 ميليون مسللکن در کشللور وجود دارد که 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي مي تواند حدود چهار ميليون مسکن 

خالي از سکنه را وارد چرخه مصرف کند.

پيشخوان

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: زمزمه هاي خروج آمريکا از 
برجام حالا بيشتر از گذشته شنيده مي شود. قرار 
اسللت سلله شنبه شب ترامپ در اين باره صحبت 
کند و همين موضوع موجب شللده بود تا روز سلله 
شنبه بسياري از خبرها پيرامون تاثيرگذاري خروج 
آمريللکا از برجللام بود. يکي از حوزه هايي که روز 
گذشللته بيشللترين واکنش را به اين صحبت ها 
مطللرح کردنللد، مسللئولان مرتبللط بللا صنعت 

هوانوردي کشور بود.
روز گذشللته اصغر فخريه کاشللان، مشللاور وزير 
راه و شهرسللازي در امور بين الملل روز گذشللته 
در گفتگللو بللا ايلنا دربللاره قراردادهايي که پس 
از برجللام بلله امضللا رسلليد و در مراحل مختلف 
مقدماتي تا نهايي شللدن قرار گرفتند، گفت: اين 
حجم از قرارداد ها نشللان مي دهد که وزارت راه 
وشهرسازي حداکثر استفاده از فرصت پسابرجام 
و امکانات در اختيار را کرده اما واقعيت اين است 
کلله جهان براي ايران محدوديت ايجاد مي کند. 
مشاور وزير راه وشهرسازي در امور بين الملل با 
بيان اينکه به آنچه که به صاح کشللورمان و در 
توان و حوزه اختياراتمان بود عمل کرديم، گفت: 
همين افرادي که امروز متعرض هستند وزارت راه 
وشهرسللازي چرا تنها ۱۱ فروند هواپيماي جديد 
وارد ناوگان هوايي کشللور کرده اسللت زماني که 
در حال انعقاد اين قرارداد ها بوديم مخالف خريد 

هواپيما بودند.
فخريه کاشان با اشاره به يکي از مزاياي قرارداد 
با شرکت هاي بويينگ، ايرباس و اي. تي. آر گفت: 
يکي از مزيت قرارداد با ايرباس، بويينگ و اي. تي. 
آر اين اسللت که قابليت انعطاف براسللاس زمان و 
شرايط دارد. وي افزود: از آنجايي که نمي توانستيم 
به طور دقيق شللرايط آينده را پيش بيني کنيم و 
احتمالات زيادي را پيش رو داشتيم، اين انعطاف 
پذيري را در قرارداد ايجاد کرديم که هرگاه يک 
شرايط تغيير کرد، برنامه جايگزيني داشته باشيم. 
تمام اين موضوعات به امضاي دو طرف رسلليده 
اسللت و از مهم تريللن مزايللاي قراردادهاي ما با 

شللرکت هاي سللازنده هواپيما است. مشاور وزير 
راه و شهرسللازي در امور بين الملل با اشللاره به 
دور بعللدي مذاکللرات با بويينگ بللراي تحويل 
سللفارش ايران اير گفت: مذاکرات براي بويينگ 
پللس از اعللام تصميم آمريکا درباره برجام- که 
گفته شللده امشب اسللت-موکول مي شود. وي 
همچنيللن دربللاره يکي از موضوعللات قرارداد با 
اين شللرکت هاي سازنده هواپيما مبني بر انتقال 
تکنولوژي ساخت برخي از قطعات هواپيما گفت: 
وزارت راه وشهرسازي مسئول اجراي اين بند از 
قرارداد نيست و ما اين بستر را براي دستگاه هاي 
مربوطه ايجاد کرديم و اين دستگاه ها مسئوليت 
پيگيللري اين بنللد از قرارداد را بر عهده گرفتند و 

آن ها بايد از اين بستر استفاده مي کردند.

از طرف ديگر روز گذشللته رحمت ا... مه آبادي، 
مديرعامل شللرکت فرودگاه ها نيز روز گذشته در 
نشسللت خبللري خود دربللاره اينکه اگر آمريکا از 
برجام خارج شللود، آيا در بحث تامين تجهيزات 
مورد نياز فرودگاهي و هوانوردي دچار مشللکل 
نمي شويم و اين که مي توانيم براي تامين نيازها 
به توانمندي هاي داخلي تکيه کنيم، اظهار کرد: 
اخيرا جلسلله اي را با حضور اعضاي هيئت مديره 
شللرکت فرودگاه جلسلله اي با رئيس قوه مقننه 
داشللتيم و خدمللت آقاي لاريجانللي گفتم امروز 
آمده ايللم اعام کنيم يکللي از دغدغه هاي مهم 
نظام در حوزه هوانوردي که چالش هاي آن تمام 
حوزه هاي امنيتي، بهداشللت و درمان، اقتصادي، 
اجتماعللي و سياسللي را در برمي گيللرد، برطرف 

کرده ايللم. وي اداملله داد:  از همللان روز اول کلله 
برجام تصويب شد، رفع تحريم ها را موقتي ديديم. 
در هيچ يک از حوزه هاي فرودگاهي چالشي که 
بتواند موجب اختال عمليات حمل و نقل هوايي 
شللود، نداريم. ترامپ و بالاتر از ترامپ هم جمع 
شللوند ايران هيچ آسلليبي نمي بيند. از يک جنبه 
خريدها را انجام داده ، وارد کرده و در حال نصب 
آنها هستيم. بر اين اساس تا پايان سال در حوزه 
ارتباطات و ناوبري که اگر مشکلي داشته باشيم، 

نفسگير خواهد بود، کار را تمام مي کنيم.
مه آبادي با بيان اين که در حوزه نظارتي و راداري 
شرايط موجود فرودگاه ها با توجه به کارهايي که 
انجام شده اجازه نمي دهد مشکلي داشته باشيم، 
گفت: در حوزه نظارتي براي ارتقاي کيفيت برنامه 

داريم. وي تاکيد کرد: رئيس جمهوري آمريکا هر 
تصميمي دارد، انجام دهد ما براي چنين روزهايي 
فکللر کرده ايم. مديرعامل شللرکت فرودگاه ها با 
اعللام اين که طي دو سللال اخيللر بالغ بر ۱۰۰۰ 
ميليللارد تومان بللراي خريد تجهيللزات قرارداد 
امضا شللده اسللت، اظهار کرد: منابع مورد نياز اين 
قراردادها از محل منابع داخلي شرکت فرودگاه ها 
تامين شده است. مه آبادي همچنين از آبگريد و 
اورهال کردن رادارهاي کشللور خبر داد و گفت: 
با اين کار حداقل دو دهه به عمر اين سللامانه ها 

افزوده مي شود.
مديرعامل شرکت فرودگاه ها يادآوري شد: اوايل 
امسللال با يک عزم راسللخ براي تحقق منويات 
رهبللر معظللم انقاب به صورت جديد و هدفمند 
در قالب يک طرح منسللجم، توانسللتيم به يک 
سللاختاري براي ورود شرکت هاي دانش بنيان و 
صنعللت هوانوردي و تامين نيازمندي ها توسللط 
نيروهاي داخلي برسيم. بر اين کار درگاه مشترکي 
را با معاونت علمي و فناوري رئيس جمهوري ايجاد 
کرده ايم که هر کسللي با هر توان و پيشللنهادي 
وارد اين درگاه مي شود و در صورت اجرايي شدن 
مللورد حمايت قللرار مي گيرد. مه آبادي همچنين 
با يادآوري اين که براسللاس جديدترين آمار سال 
گذشته حدود 6۱ ميليون و ۵6۲ هزار و ۲46 نفر 
مسللافر در فرودگاه ها اعزام و پذيرش شللده که 
از ايللن ميزان 9۲ درصللد در فرودگاه هاي تحت 
مديريت شللرکت فرودگاه ها بوده اسللت، گفت: 
عملکرد شرکت با شاخص اعزام و پذيرش مسافر 
طي ۱۲ ماه سال گذشته ۵6 ميليون و 8۰۲ هزار 
و ۲۰۵ نفر بوده اسللت. اين آمار با يکسللال قبل 
از آن حدود 7 درصد در اعزام و پذيريش مسللافر 
فرودگاه هاي تحت مالکيت شللرکت فرودگاه ها 
افزايللش يافتلله اسللت. عاوه بر اين نشسللت و 
برخاست هواپيما هم رشد داشته است، عاوه بر 
اين ميزان بار هوايي حمل شللده در سللال گذشته 
نسللبت به سللال 9۵ حدود 9 درصد رشللد نشان 

مي دهد.

مشاور وزير راه و شهرسازي در امور بين الملل مطرح کرد

انعطاف قرارداد هواپيماها براساس تغيير شرايط

نقش ايران در بحث توسعه کريدورهاي منطقه برنامه مشترك شرکت ساخت و سازمان راهداري اجراي بيش از ۱۰ هزار کيلومتر آسفالت فوکسيل 
حيدر مطاعي ضمن تشللريح سياسللت هاي 
راهللداري سللازمان راهللداري و حمل ونقل 
جللاده اي از اجللراي بيللش از ۱۰ هزار کيلومتر 
آسفالت حفاظتي فوکسيل در 34 هزار کيلومتر 
از راه هاي شرياني کشور طي سال 97 خبر داد.  

به گزارش خبرنگار پايگاه خبري وزارت راه و شهرسللازي، حيدر مطاعي 
معاون راهداري سللازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي در دومين روز از 
نخستين گردهمايي روساي ادارات راهداري و حمل ونقل جاده اي سراسر 
کشور اظهار کرد: انجام امور جاري راهداري وظيفه هر راهداري است و بايد 
به پوشيدن لباس راهداري به عنوان فرشته هاي نجات در جاده ها افتخار 
شللود. وي با تأکيد بر اهميت گشللت هاي راهداري گفت: ، در زمان انجام 
گشت ها بايد سطح جاده ها به طور کامل ارزيابي شوند تا در صورت مشاهده 

هرگونه جسم يا شي ء عمليات پاک سازي صورت گيرد.

معاون وزير راه وشهرسازي از همفکري 
بللا رئيس سللازمان راهداري به منظور 
تهيه برنامه کاري مشترک بين شرکت 
سللاخت و توسعه و سازمان راهداري و 
حمللل ونقل جللاده اي طي 3 ماه آينده 

خبر داد و گفت: شيوه هاي کاري در آينده نزديک اباغ خواهد 
شد.  به گزارش خبرنگار پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي 
خيراله خادمي در نخستين گردهمايي روساي ادارات راهداري 
و حمل ونقل جاده اي حمل ونقل کشللور اظهار داشللت: با توجه 
به سللهم 9۱ درصدي بار و 87 درصدي مسللافر جاده  از حمل 
ونقل کل کشور به عظمت کار سازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي پي مي بريم و اينکه راهبري و مديريت اين تشکيات 

کار بسيار بزرگي است.

معاون اول نخسللت وزير گرجسللتان با 
بيللان اينکه در صللورت راه اندازي کامل 
اين کريدور روابط تجاري بين کشورها 
تا حد چشمگيري افزايش پيدا خواهد کرد 
گفت: براساس آمار موجود طي يک سال 

گذشته ۱8۱ ميليون دلار گردش تجاري بين ۲ کشور اعام شده 
که نسبت به مدت مشابه افزايش ۲8 درصدي را نشان مي دهد.  
به گزارش خبرنگار پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي ديميتري 
کومسيشويلي معاون اول نخست وزير و وزير اقتصاد گرجستان و 
هيئت همراه در ديدار با عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي ضمن 
ابراز خرسندي از برگزاري اين جلسه و حضور در ايران بيان کرد: 
توسعه کريدورها مسئله بسيار مهمي براي گرجستان به شمار رفته 

که ايران در اين حوزه براي ما از اهميت بالايي برخوردار است.

معاون سللاختمان و مسللکن وزير راه و شهرسللازي با 
اشللاره به اهميت موضوع معماري راه در فرايندهاي 
راه سازي گفت: توجه به اين موضوع مي تواند رعايت 
حقوق عمومي در زمينه هاي محيط زيست را تضمين 
کرده و به افزايش کيفيت فضاي حرکتي منجر شود. 
به گزارش وزارت راه و شهرسللازي، حامد مظاهريان 
بر اهميت پرداختن به موضوع معماري راه در شللرح 
خدمللات طراحللي راه ها تاکيد کللرد و ادامه داد: ما در 
ابتداي راه هسللتيم و هنوز هيچ پروژه کاملي با توجه 
به موضوع معماري راه اجرا نشللده اسللت. مظاهريان 
به نقش معماري راه در حفظ محيط زيست نيز اشاره 
کرد و گفت: در بسللياري از مواقع در فرايند شللکل 
گيري راه، متاسللفانه محيط زيست قرباني راه سازي 
مي شللود. وي اداملله داد: بايللد با توجه به معماري راه 
در هنگام آغاز فرآيند هاي راه سللازي سللناريو هايي 
دوستدار محيط زيست براي ساخت و ساز راه ها تدوين 
شللود و اسللتفاده از مصالح مناسب در دستور کار قرار 

گيرد. معاون وزير راه و شهرسازي گفت: ماNGOها 
را به عنوان ميانجي هايي ميان دولت و مردم مي دانيم 
کلله در صللورت لزوم مي توانند قللدرت را مهار کنند. 
وي اداملله داد: هنگامي کلله قدرت مي خواهد حقوق 
عمومللي را کلله در اين مورد محيط زيسللت و فضاي 
حرکتللي اسللت، مورد تعرض قرار دهللد، اين وظيفه 
سللازمان هاي مردم نهاد اسللت که مداخله کرده و از 

اين اتفاق جلوگيري کنند.

نبايد محيط زيست قرباني راه سازي شود
عضو کميسلليون عمران مجلس با اشللاره به برگزاري 
نشسللت مشللترک وزير راه و شهرسللازي با اعضاي 
کميسلليون عمللران مجلللس کلله محور آن بررسللي 
بخشللنامه هاي اخيللر وزير راه بللوده، درعين حال تاکيد 
کرد:  کميسيون عمران بس از بررسي هاي کارشناسي در 
چهار مورد بخشنامه هاي اخير وزارت راه را مغاير قانون 
تشخيص داده و بنابراين يک هفته وزيرراه وشهرسازي 
مهلت داده است که استدلالات قانوني خود دراين زمينه 
را به کميسيون عمران اباغ کند. شهرام کوسه غراوي در 
گفتگو با صما با تاکيد براينکه وزير راه و شهرسازي بعد از 
اينکه موارد قانوني را استماع کرد به دفاع از بخشنامه هاي 
اخيللرش پرداخت و گفت: تمامي بخشللنامه هاي اباغ 
شللده مطابق با نص صريح قانون اسللت و در هيچ يک 
از مللوارد بي قانونللي صورت نگرفته اسللت. وي با تاکيد 
براينکه وزير راه با بيان اينکه مدام پيامک هاي بسياري 
در دفاع از اين بخشللنامه به اينجانب ارسللال مي شللود 
تاکيد کرد: اين درحالي است که ما هم به ايشان گفتيم 

که در مقابل مهندسللان بسللياري نيز در گايه از اين 
وضعيت پيامک هاي بسللياري به ما ارسللال مي کنند و 
بنابراين طبيعي است که بايد صداي منتقدان نيز شنيده 
شود. کوسه غراوي گفت: بسياري از جامعه مهندسي از 
بخشنامه وزير راه ناراضي هستند ولي کميسيون عمران 
بلله هيللچ وجلله نه راضي به تضعيللف وزارتخانه راه و نه 
تضعيف جامعه مهندسللي اسللت و اميدواريم از طريق 

تعامل بتوان اين مشکل را حل کرد.

ضرب الاجل يک هفته اي کميسيون عمران به وزير راه

رشد ۵0 درصدي ترانزیت ریلي در سال گذشته

مديرعامل راه آهن جمهوري اسامي ايران اعام کرد: با اقداماتي 
که در زمينه احداث زيرسللاخت ها و ايجاد کرديدورها آغاز شللده، 
ترانزيت ريلي از مسير ايران را تا ۱۰ سال آينده به ۲۰ ميليون تن 
مي رسللانيم. به گزارش وزارت راه و شهرسللازي، سعيد محمدزاده 
گفت: در اين زمينه تاش مي کنيم که سهم بيشتري از بار ترانزيتي 
بين هند و آسللياي جنوب شللرقي به روسلليه و اروپا را از مسير ريلي 

ايللران جللذب کنيم. وي با تاکيد بر موضوع مديريت خدمات ريلي 
و لزوم تامين زيرساخت ها در اين زمينه بيان کرد: هم اکنون چند 
کريللدور در موضللوع ترانزيللت ريلي بين شللرق و غرب و جنوب و 
شللمال فعال شللده و با احداث خط ريلي رشتل آستارا اين کريدورها 
با ظرفيت کامل تري در خدمت حمل و نقل و ترانزيت ريلي ايران 
خواهللد بللود. محمدزاده اظهار کرد: ترانزيت ريلي ايران در سللال 
گذشللته با بيش از ۵۰ درصد رشللد به حدود ۱.6 ميليون تن رسلليد 
ولي اين رقم مي تواند به مقدار چشللمگير توسللعه يابد. وي با اشاره 
به لزوم افزايش مزيت رقابتي مسيرهاي ريلي در ايران افزود: ايران 
به دليل موقعيت خاص جغرافيايي، دسترسللي به دريا در شللمال و 
جنوب و همسايگي با کشورهاي مهم، شرايط مناسبي براي توسعه 
ارتباطات ريلي بين المللي دارد و اگر خط رشللت ل آسللتارا برقرار 
شود و برخي خطوط شمال و جنوب و شرق به غرب تکميل شود، 

در اين مسلليرها شللرايط غيرقابل رقابت و مطلوبي خواهيم داشت. 
مديرعامل راه آهن جمهوري اسللامي ايران بيان کرد: در برخي از 
مسيرهاي ريلي هم اگر بر سرعت حمل و نقل، بهره وري و کيفيت 
خدمات خود متمرکز شويم و آنها را ارتقا دهيم، شرايط قابل قبولي 

در زمينه حمل و نقل ريلي خواهيم داشت.
محمللدزاده در اداملله ميللزان حمل و نقل کالا بين ايران و ترکيه در 
سال ۲۰۱7 نسبت به سال قبل را با ۵۰ درصد رشد، بيش از 6۰۰ 
هزار تن اعام کرد و گفت: هدف گذاري ما رسيدن به يک ميليون 
تن بود که بايد محقق شود. وي افزود: خط ريلي ايران وقتي به شهر 
و درياچه وان ترکيه مي رسد، به علت نبود خط، متوقف مي شود و 
اگر طرح هاي ترکيه در اين مسير تکميل و نيز اتصال غيرمستقيم 
از مسللير درياچه وان محقق شللود، روابط ريلي دو کشللور بيشللتر 
توسللعه خواهد يافت. مديرعامل راه آهن جمهوري اسللامي ايران 

همچنين با اشاره به تغيير ذائقه مردم به سمت مسافرت هوايي به 
علت مزيت زمان و سللرعت اظهار کرد: با اين وجود ما از ظرفيت 
توسعه ريلي براي توسعه مسافرت ها استفاده مي کنيم و در صدديم 
که در اين زمينه ارتباطات و حمل و نقل مسافر بين ايران و ترکيه 
برقرار شللود. وي اظهار کرد: تردد ريلي مسللافر بين ايران و ترکيه 
برقرار بود ولي بعد از مسائل ناامني که در شرق ترکيه رخ داد، قطع 
شللد و تاش مي کنيم که اين ارتباطات دوباره برقرار شللود چرا که 
بللا توجلله بلله تردد زيادي که بين ايران و ترکيه صورت مي گيرد، از 
ظرفيت بالايي براي توسللعه برخوردار اسللت. محمدزاده همچنين 
بيللان کللرد: هم اکنون بيللن ايران و جمهوري خودمختار نخجوان 
آذربايجان ارتباطات خوبي در زمينه حمل و نقل کالا و مسللافر از 
طريق خط ريلي برقرار کرده ايم و بين کشورهاي آسياي ميانه نيز 

مشغول مذاکره هستيم.

پاسخ آخوندي به درخواست رئيس سازمان نظام مهندسي
 آخوندي امضاوزير راه و شهرسازي در اباغي به معاون امور مسکن و 
ساختمان با درخواست رئيس سازمان نظام مهندسي مبني بر برگزاري 
نشست مشترک موافقت و تاکيد کرد: هرگونه هم فکري و مشارکت 
نيازمند اصولي است که بايد بدان پايبند بود. به گزارش پايگاه خبري 
وزارت راه وشهرسللازي، عباس آخوندي وزير راه و شهرسللازي طي 
اباغي پيرو درخواست رجبي، رئيس سازمان نظام مهندسي به حامد 
مظاهريان، معاون امور مسکن و ساختمان وزارتخانه با برگزاري جلسه 
مشترک با اين سازمان موافقت کرد. در اين اباغ وزير راه و شهرسازي 
با اعام خط مشي هاي وزارتخانه تاکيد کرد تا در طراحي فرايندها ضمن 
رعايت همه جوانب از شکل گيري هرگونه فساد در همان ابتداي کار 
جلوگيري شود. متن کامل اباغيه وزير راه و شهرسازي: »به پيوست 
نامه جناب آقاي مهندس رجبي رئيس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
به شماره 3۰۲3۵ / ش – م مورخ ۱۰/۲/97 مبني بر درخواست گفت وگو 
درباره شلليوه نامه کنترل سللاختمان ارسال مي گردد. مبنا و مشي اين 

وزارتخانه هم فکري، گفت وگو و مشارکت با سازمان ها و انجمن هاي 
حرفه اي براي هم گرايي حداکثري اسللت. بنابراين با اين درخواسللت 
موافقت مي شود. شايسته است که جنابعالي به عنوان معاون مسکن و 
ساختمان وزارتخانه جلسه درخواست شده را با آقايان مذکور در نامه 
تشکيل و مطالب مطروحه از سوي دوستان را مورد بررسي مشترک 
قرار دهيد. با اين وجود، هرگونه هم فکري و مشارکت نيازمند اصولي 
است که بايد بدان پايبند بود. از اين رو، اصول زير براي رعايت در هم 
کاري هاي حرفه اي در حوزه ساختمان چه در ارتباط با يکديگر و چه در 

ساير موقعيت هاي ديگري که پيش مي آيد اباغ مي گردد.
۱- هر فعاليت حرفه اي در حوزه مهندسللي سللاختمان بايد توسللط 
مهندسان ذيصاح صورت گيرد. سازمان هاي نظام مهندسي به صفت 
سازمان بودن صرفا مسئوليت تنسيق امور مهندسان را در چارچوبي 
که قانون براي آنها تعيين کرده برعهده دارند و تحت عنوان سازمان 
صاحيت و حق پذيرش تعهد انجام خدمات مهندسي را تحت هيچ 

عنواني ندارند. ۲- هيچ واسللطه اي بين مهندسللان و کارفرمايان نبايد 
وجود داشته باشد. کارفرمايان حق دارند و آزادند که خدمات مهندسي 
مورد درخواست خود را از طريق هر مهندس ذيصاح و واجد شرايط 
که خود انتخاب مي کنند انجام دهند و مهندسان نيز در پذيرش تعهد 
و قبول انجام کار مختارند. هيچ شللخص و سللازماني حق ارجاع کار و 
هيچ گونه تحميل به طرفين را ندارد. 3- هرگونه ارتباط بين کارفرما 
و مهندس بايد براساس قرارداد مشخص و معين بوده و مهندس بايد 
مسئوليت خدمات حرفه اي که انجام مي دهد را در چارچوب صاحيت و 
شرايط مقررات الزامي بپذيرد. 4- مسئوليت کنترل ساختمان در شهرها 
بنا به قانون و تاکيد معاونت حقوقي رياست جمهوري صرفا برعهده 
شهرداري هاست و براساس قانون قابل تفويض به هيچ دستگاه ديگري 
از جمله سللازمان هاي نظام مهندسللي نيست. شهرداري ها مي توانند 
کنترل نقشه ها، مدارک فني و مقررات ساختماني را صرفا به مهندسان 
با صاحيت بازرسي و با رعايت ساير شرايط از جمله عدم پذيرش منافع 

متعارض برون سپاري کنند. ۵- فرآيندهاي بکارگيري اشخاص حقيقي 
و حقوقي کار بايد بر مبناي رقابت آزاد و منصفانه بين مهندسان و حق 
آزادي انتخاب طراحي شللود. 6- پذيرش منافع متعارض ريشلله فساد 
است. بنابراين، در طراحي فرايندها ضمن رعايت اين موضوع بايد مراقب 
امکان شکل گيري هرگونه فساد بود و در همان آغاز بايد جلوي آن را 
سد کرد. اميدوارم که برمبناي اصول پيش گفته در طراحي فرآيندها و 
شيوه نامه هاي اجرايي هماهنگي لازم را داشته باشيد. نتيجه جلسه هاي 

هم فکري را به طور مرتب به اينجانب گزارش فرماييد.«


